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BETONG – FASADER – ARMERING:
Den akutte situasjonen som oppsto 13. september 2018

• Prosjekteringsgruppen dokumenterte i rapport 13. september 2018 at bæringen i 
rådhusets søyler ikke lenger tilfredsstilte forskriftens krav.

• Byrådet vedtok derfor en midlertidig utflytting fra bygget, slik at det kunne utføres 
akutte reparasjonsarbeider.

• Bygget ble fraflyttet 14. september (delvis også 17. september).

• Det ble iverksatt midlertidige tiltak for å bringe bygget tilbake under 
forskriftskravene:
– Reparasjon av betongtverrsnittet i 35 søylepunkter i 2. – 5. etasjeplan.

– Forsterkning av en del søyler i 2. etasjeplan.

• Arbeidet ble gjennomført i løpet av ukene 38 – 42, og byggets bæreevne oppfyller 
nå igjen forskriftskravene.



Smidt og Ingebrigtsen AS om redusert bæreevne (2018):

«Søylenes kapasitet er redusert på bakgrunn av ulike årsaker:

a) Det er påvist at innlagt armering er mindre enn vist i tegninger og statiske 
beregninger.

b) Søylene har redusert betongtverrsnitt som følge av skader.

c) Bøyler som omslutter hovedarmering mangler i deler av søylen.

d) Korrosjon av armering med reduksjon av armeringens tverrsnitt-areal.

e) Utilstrekkelig betongfasthet.

f) I område for omfaringsskjøt av søylenes armering er det mangelfull kraft-overføring.»

Merk: Det er kombinasjonen av alle faktorene over som ga bæreevne under forskriftskravene, 
ikke en faktor alene. Undersøkelsene sommeren 2018 er også den første som dokumenterer at 
manglene ved armeringen er gjennomgående for hele bygget.



BETONG – FASADER – ARMERING: Rapporter (1)

• Første gang manglende armeringsjern i rådhuset ble omtalt, var i rapport fra Betec 
AS fra oktober 2012. Denne rapporten hadde først og fremst fokus på betongens 
kvalitet og den korrosjon som fant sted rundt armeringen. Rapporten anbefalte en 
rekke tiltak, som ble fulgt opp – blant annet iverksettelse av flere undersøkelser.

• På bakgrunn av Betec AS sin rapport fra 2012, ble det i 2013 utført flere under-
søkelser av Smidt & Ingebrigtsen AS, b.la. kontrollregning (statiske beregninger) av 
søylenes kapasitet med redusert armeringsmengde. Det ble funnet manglende 
armeringsjern enkelte steder i bygget. Konklusjonen var den gang:

– «Resultatet er fremdeles innenfor krav til nødvendig kapasitet. Det er således ikke behov 
for å erstatte manglende hovedarmering under forutsetning at korrosjon ikke har 
redusert armeringens areal.»



BETONG – FASADER – ARMERING: Rapporter (2)

• Likeledes ble søylenes bæreevne målt i rapport fra Smidt & Ingebrigtsen AS av 
oktober 2013, som konkluderte:
– «Det er gjennomført kontrollberegninger av utvalgte søyler. Beregningene er utført etter regelverk 

gjeldende ved oppføring av bygget. Resultatet viser at søylenes hovedarmering har tilstrekkelig 
bæreevne til tross for redusert areal.» 

• Neste utredning av Rådhuset ble foretatt av Betec AS igjen i løpet av høsten 2014 
og våren 2015, og da med fokus på betongen i fasadene. Betec hadde gjennom 
perioden anbefalt og utført diverse pilotutbedringer på bygget i løpet av 2014 og 
2015, disse arbeidene er nøye omtalt i rapporten. Rapporten konkluderte med at 
korrosjonen akselererte. Uten tiltak ble det anslått levetid til 2022. 
– Manglende armering var ikketema i denne rapporten. Rapporten inngikk i det videre arbeidet med å 

kartlegge tilstanden på rådhuset, med sikte på å innarbeide rehabilitering av rådhuset i kommunens 
investeringsprogram.



BETONG – FASADER – ARMERING: Rapporter (3)

• I forbindelse med «skoleforfallet» ble samtlige kommunale formålsbygg 
tilstandskartlagt i perioden 2012 – 2016. 

• I sak 375/15 ble tilstandsrapporten fra for bl.a. Rådhuset og andre 
administrasjonsbygg fremlagt for bystyret:

– Multiconsult redegjør grundig for rådhusets beskaffenhet, viser til Betec og Smidt & Ingebrigtsen sine 
rapporter, og det arbeidet som hittil er utført på rådhusets fasade. 

– Multiconsult viser til Betec AS sine utbedringsalternativer og kostnadsestimat. Manglende armering 
er ikke noe eget tema. I saken heter det bl.a.: «For Bergen Rådhus er det gjort en del forberedende 
kartleggingsarbeid, spesielt av fasade og armeringskorrosjon.»

– Rådhuset omtales som et bygg som trenger omfattende og mer helhetlige tiltak. I saksvedlegget er 
det også nærmere redegjort for tilstanden på Rådhuset.



BETONG – FASADER – ARMERING: Rapporter (4)

• Alle de nevnte rapportene var et ledd planleggingen av den kommende 
rehabiliteringen av byggets fasader, som det helt siden 2012 har vært klart måtte 
utføres i den neste 10-årsperioden. 

• Undersøkelsene var nødvendig for å få en tilfredsstillende kartlegging av bygget, 
som kunne munne ut i en endelig sak for bystyret der rehabilitering ble vedtatt.

• I hele denne planleggingsfasen er det skadene på betongen og korrosjon på 
armeringen som har vært hovedfokus, ikke byggefeil / manglende armering.

– Bystyret vedtok 1. tertialrapport 2016, og fikk der ytterligere orientering om rådhuset og de tiltak 
som anses nødvendig. 

– Utvendig rehabilitering med kostnadsanslag på kr 100 mill. ble innarbeidet i budsjett og økonomiplan 
for 2017 – 2020.

– Gjennomføringsvedtak 2 ble fattet av bystyret i juni 2018.



ASBEST – undersøkelsene

• Rådhuset har vært kartlagt for asbest høsten 2018, delvis som en del av 
miljøkartleggingen med tanke på innvendig rivning fra og med sommeren 2018, 
delvis i en egen undersøkelse av kontormiljøene.

• Alle rapporter fra disse kartleggingene er publiserte på Bergen kommunes 
hjemmesider.

• Rambøll er leverandør av samlet miljøkartlegging ifm. prosjektering av innvendig 
rivning. Eriksen HMS er underleverandør for faglige vurderinger.

• Det vises til egen gjennomgang fra Eriksen HMS og Rambøll om asbestfunn og 
tiltak i rådhuset.



ASBEST – konsekvensene

• Det er asbest-situasjonen som gjør at vi nå ikke kan flytte tilbake til rådhuset, etter 
at bæreevnen igjen er vurdert å være tilbake innenfor forskriftskravene.

• Utfordringen ift. asbest er at den typen asbestfibre som er funnet i støvet (over 
himling) i noen av kontorene, ikke er fra en av de kjente, potensielle kildene i 
bygget.

• Så lenge kilden til fibrene ikke er identifisert, anbefaler Rambøll å gjennomføre full 
sanering av asbest i bygget før en eventuell tilbakeflytting.

• Dette er en for omfattende prosess å gjennomføre før den planlagte, innvendige 
rehabiliteringen som etter planen skal starte sommeren 2019.



Kontorsituasjonen for de rådhusansatte

• Avdelingene flytter de neste ukene videre til nye, midlertidige lokaler:

– BORG: Magistraten - BHO: Håkonsgaten 1 + Fortunen (Smart omsorg)

– BLED: Markeveien 1B - BBSI: Bredalsmarken (industrihuset Møhlenpris)

– BFIE: Rosenkrantzgate 3 - BBU: Rosenkrantzgate 3

– BBSI: Nøstegaten - BKKN: Rosenkrantzgate 3

• Våre egne, planlagte erstatningslokaler frigjøres våren 2019 og kan tas i bruk fra 
mai/juni neste år:

– Allehelgensgate 5 (gamle «Folkets hus»)

– Neumannsgate 1

– Manufakturhuset



Veien videre

• Ny informasjon som har tilkommet i 2018 medfører at byrådet vil sende frem en ny 
sak til bystyret om utvendig rehabilitering av rådhuset.

• Det tas sikte på at en slik sak kan behandles i bystyrets januarmøte.

• Saken vil bl.a. omfatte:

– Oppdatert informasjon om løsningsvalg og kostnader for en utvendig rehabilitering av rådhuset.

– En vurdering av om bygget fremdeles kan rehabiliteres på en slik måte at bygget gis nødvendig ny 
levetid (tidligere forutsatt til minst ca. 50 års ny levetid).

– En LCC-analyse som sammenlikner livssykluskostnadene ved et rehabilitert rådhus, sett opp mot et 
eventuelt nybygg.

– En faglig vurdering av rådhusets verneverdi.


